



ИНСТИТУТ  
ИСТОРИИ  
И АРХЕОЛОГИИ

УРАЛЬСКОГО  
ОТДЕЛЕНИЯ

РОССИЙСКОЙ  
АКАДЕМИИ  
НАУК

# УРАЛЬСКИЙ ИСТОРИЧЕСКИЙ ВЕСТНИК

№ 3(80)  
2023



# СОДЕРЖАНИЕ

## 300 ЛЕТ ЕКАТЕРИНБУРГУ

<i>Е. В. Алексеева, Т. Ю. Быстрова.</i> Топология Екатеринбурга как индустриального города .....	6
<i>К. Д. Бугров.</i> Столичная идентичность и градостроительное развитие Екатеринбурга (конец XIX — начало XXI в.) .....	17
<i>В. П. Микитюк.</i> Вязниковцы в деловой и общественной жизни Екатеринбурга XIX — начала XX вв. ....	28
<i>А. А. Думчиков.</i> Разработка генерального плана Свердловска в 1930-е гг.: проблемы и особенности .....	37
<i>С. В. Воробьев.</i> Организация городской власти в Екатеринбурге — Свердловске (ноябрь 1923 г. — октябрь 1930 г.) .....	45
<i>М. А. Литовская, Е. К. Созина.</i> Екатеринбург — Свердловск: литературные метаморфозы образа города в свете утопических проектов .....	55
<i>Т. А. Снигирева.</i> Свердловск военных лет глазами очевидцев .....	65
<i>Л. В. Маштакова.</i> Символист в военном Свердловске: позднее творчество Ю. Н. Верховского в свете идей Вяч. И. Иванова и А. Н. Веселовского .....	74

## АРХЕОЛОГИЧЕСКИЕ ИССЛЕДОВАНИЯ НА СЕВЕРЕ ЗАПАДНОЙ СИБИРИ

<i>В. А. Зах.</i> Вертикальные захоронения Северной Евразии .....	82
<i>Т. Г. Антипина, С. Райнхольд, Н. М. Чаиркина, А. А. Зорина.</i> Голоцен среднетаежной подзоны Западной Сибири по палинологическим данным разреза в долине р. Мулымьи .....	93
<i>Т. Ю. Клементьева, А. А. Погодин.</i> Мулымьинский культурный тип памятников раннего неолита р. Конды: типология, хронология, стратиграфия .....	105
<i>Е. Н. Дубовцева, Х. Пиецонка, Т. Шрайбер.</i> Новые данные о хронологии укрепленных поселений охотников, рыболовов и собирателей таежной зоны Западной Сибири .....	119
<i>Е. А. Васильев, Л. Л. Косинская.</i> Каменный инвентарь неолитического поселения Чэс-Тый-Яг .....	131
<i>Д. В. Селин, З. А. Федорова, Ю. П. Чемякин.</i> Особенности обжига сосудов сургутского варианта кулайской культурно-исторической общности (по данным термического анализа) .....	141

## КУПЕЧЕСТВО ИМПЕРСКОЙ РОССИИ: КОНФЛИКТ И КОНКУРЕНЦИЯ

<i>А. С. Ряжев.</i> Армянские общины Астрахани в середине XVIII в.: анатомия городского религиозного конфликта .....	151
<i>Г. В. Ибнеева.</i> Российское купечество в борьбе за сословные права во второй половине XVIII в. ....	159
<i>В. В. Ефимова.</i> Конкуренция в судьбе провинциального купца: штрихи к портрету архангелогородца Василия Попова (1767–1847) .....	166
<i>И. И. Лейман.</i> Зарождение рекламы в российской провинции (на примере купеческих объявлений в «Вологодских губернских ведомостях» во второй трети XIX в.) .....	175

## ЛЕСНАЯ ОТРАСЛЬ В РЕТРОСПЕКТИВЕ

<i>М. Г. Агапов.</i> Адмирал и купцы: из истории торгово-промышленного освоения Печоры и Оби в 1840–1860-х гг. ....	182
<i>И. В. Зыкин.</i> Лесная промышленность и региональное развитие Советского Севера в годы первых пятилеток .....	190

# CONTENTS

## EKATERINBURG'S 300<sup>TH</sup> ANNIVERSARY

<i>E. V. Alekseeva, T. Yu. Bystrova.</i> The Topology of Ekaterinburg as an Industrial City .....	6
<i>K. D. Bugrov.</i> Capital Identity and Urban Development of Ekaterinburg (End of the 19 <sup>th</sup> – Early 21 <sup>st</sup> Century) .....	17
<i>V. P. Mikityuk.</i> Vyaznikovtsy in the Business and Social Life of Ekaterinburg of the 19 <sup>th</sup> – Early 20 <sup>th</sup> Centuries .....	28
<i>A. A. Dumchikov.</i> Developing the General Plan for Sverdlovsk in the 1930s: Problems and Features .....	37
<i>S. V. Vorobyov.</i> Organization of the City Administration in Ekaterinburg – Sverdlovsk (November 1923 – October 1930) .....	45
<i>M. A. Litovskaya, E. K. Sozina.</i> Ekaterinburg – Sverdlovsk: Literary Metamorphoses of the City Image in the Light of Utopian Projects .....	55
<i>T. A. Snigireva.</i> The War Years of Sverdlovsk Through the Witnesses Eyes .....	65
<i>L. V. Mashtakova.</i> A Symbolist in Wartime Sverdlovsk: Yury N. Verkhovsky's Late Works in the Light of the Ideas of Vyach. I. Ivanov and A. N. Veselovsky .....	74

## ARCHAEOLOGICAL RESEARCH IN THE NORTH OF WESTERN SIBERIA

<i>V. A. Zakh.</i> Vertical Burials of Northern Eurasia .....	82
<i>T. G. Antipina, S. Reinhold, N. M. Chairkina, A. A. Zorina.</i> Holocene of the Middle Taiga Subzone of Western Siberia According to Palynological Data of the Section in the Valley of the R. Mulymya .....	93
<i>T. Yu. Klementieva, A. A. Pogodin.</i> The Mulymya Cultural Type of the Early Neolithic Sites of the Konda River: Typology, Chronology, Stratigraphy .....	105
<i>E. N. Duboutseva, H. Piezonka, T. Schreiber.</i> New Data on the Chronology of Fortified Settlements of Hunters, Fishermen and Gatherers in the Taiga Zone of Western Siberia .....	119
<i>E. A. Vasiliev, L. L. Kosinskaya.</i> Stone Inventory of the Ches-Tyi-Yag Neolithic Settlement .....	131
<i>D. V. Selin, Z. A. Fedorova, Y. P. Chemyakin.</i> Peculiarities of the Firing of Vessels of the Surgut Variant of the Kulai Cultural-Historical Community (Based on Thermogravimetric Analysis Data) .....	141

## MERCHANTS OF IMPERIAL RUSSIA: CONFLICT AND COMPETITION

<i>A. S. Ryazhev.</i> Astrakhan's Armenian Communities in the Mid-18 <sup>th</sup> Century: the Anatomy of Urban Religious Conflict .....	151
<i>G. V. Ibneyeva.</i> The Russian Merchants in the Struggle for Estate Rights in the Second Half of the 18 <sup>th</sup> Century .....	159
<i>V. V. Efimova.</i> Competition in the Fate of a Provincial Merchant: Touches to the Portrait of Vassily Popov from Arkhangelsk, 1767–1847 .....	166
<i>I. I. Leyman.</i> The Origin of Advertising in the Russian Province (by the Example of Merchant's Announcements in the "Vologda Provincial Gazette" of the Second Third of the 19 <sup>th</sup> Century) .....	174

## THE FOREST INDUSTRY IN RETROSPECT

<i>M. G. Agapov.</i> The Admiral and the Merchants: From the History of Commercial and Industrial Development of the Pechora and Ob in the 1840s–1860s .....	182
<i>I. V. Zykin.</i> Forest Industry and Regional Development of the Soviet North during the First Five-Year Plans .....	190